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編 輯 說 明
一、 本報告係彙整2015年我國中央、地方及民間文化行政與建設之資料，兼以簡要文字說明，以
供各界對於我國文化發展能獲得全面的瞭解。

二、 本報告內容之主要架構分為「文化與行政」、「文化與教育」、「文化與社會」、「文化與
產業」四大面向。資料來源呈現於該資料下方之註解。

三、 本報告之數據範圍，包括臺灣省14縣市、福建省2縣市與新北巿、臺北市、桃園市、臺中巿、
臺南巿、高雄市6直轄市。

 北部地區：宜蘭縣、基隆市、臺北市、新北巿、桃園市、新竹市、新竹縣。

 中部地區：苗栗縣、臺中市、彰化縣、南投縣、雲林縣。

 南部地區：嘉義市、嘉義縣、臺南市、高雄市、屏東縣、澎湖縣。

 東部地區：花蓮縣、臺東縣。

 金馬地區：金門縣、連江縣。

四、 本報告關於「年」之計算單位，均以「一年度」為基準：會計年度以1月1日至12月31日，
學年度以前一年8月1日至當年7月31日為計算期間。另紀年單位之表示，為方便各界人士參
閱，採以「公元」紀年。本報告之靜態資料標準日為2015年12月31日。

五、 本報告部分資料因篇幅或原始資料設定等因素，數據部分將調整或轉化為慣用統計單位（例
如：將元改成百萬元），數據尾數四捨五入，故總數與細項數字間沒有完全符合。另外，所

有表格之調查，於表格下方註明「調查日期」，以呈現表格資料之索取或網路取得查閱之時

間。
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由的參與文化與藝術活動，並享受其所帶來的成果是基本人權之一、也是全球皆然的普世價

值。文化政策係藉著國家政策的施行，鼓勵藝術創作與促進全民的文化參與；文化統計之結

果，則是檢視上述政策目的之重要工具。而近年來，對於文化的經濟與社會現象的看法，有了巨

大的轉變；除了重視文化的本質價值外，越來越多國家亦把文化視為發展的手段。

文化是社會群體所具有的獨特生活方式與價值體系；這些價值觀通常無法直接衡量，不過我

們卻能透過測量與其相關的行為與做法來呈現文化對於人類社會帶來的意義。文化也並非一成不

變，它們隨著時間的推移而演變，並透過傳播手段和與其他文化表現形式互動。而文化統計即是

建立在文化的概念基礎與共識上，對各種文化的表現形式以客觀的判準與架構進行測量；文化統

計透過標準化的定義，不但具有國際的比較基礎，亦能全面反應我國文化參與的各種現象。更進

一步地這些多元價值皆可透過文化統計的量化理性來表現其成果。文化價值的抽象面、精神面雖

不能被據以透徹衡量，但透過科學化、系統化檢證下的文化統計方式仍能相當精準地掌握文化施

政與參與的狀況，仍有正面的意義。

我國《文化統計》乃依據「2009年聯合國教科文組織文化統計架構」與我國「2012年文化
部文化統計架構」之內容所編定，連結國際文化統計相關分類標準，以呈現文化的社會與經濟等

整體文化面貌。本書內容分為「文化與行政」、「文化與教育」、「文化與社會」、「文化與產

業」等四大領域綱領。「文化與行政」為政府組織、人力、資源投入與法規等面向；「文化與教

育」為文化專業人才在政府、學校及社會的培訓現況；「文化與社會」為民眾的文化參與實踐；

「文化與產業」則呈現我國文化創意產業發展樣態。以下為我國2015年文化統計結果之摘要說
明。
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摘要

（一）文化與行政

文化與行政主要呈現我國2015年公部門及第三部門之組織編制、人力、經費與法規新增修
訂之概況。其中，文化經費編列方面，我國2015年中央政府文化支出預算為31,785.08百萬元，較
2014年大幅增加13.19%，在中央政府文化支出預算占中央政府總預算的比率上，由2014年之1.47%
上升至2015年之1.64%，為歷年來的最高。在各地方政府文化支出預算金額上，2015年略微降至
32,608.15百萬元，在占地方政府總預算的比率亦由2014年之3.06%略微減少至2015年之3.04%，
但仍維持在3%以上。在文化行政人力上，2015年文化部及所屬機關（構）與行政法人人力總數
達2,284人，中央政府機關業務涉及文化領域之人力共計3,069人，二者合計5,353人，較2014年之
5,376人減少0.43%，而2015年地方政府文化局（處）之人力則增加7.55%，為4,415人。整體觀之，
2015年中央政府文化經費大幅成長，但文化人力卻略微減少，而地方政府則是呈現文化經費略微
減少，而文化人力增加的現象。

（二）文化與教育

文化與教育主要說明我國文化領域之人才培育情形。2015年國內共有154所大專校院開設文
化相關學門課程，聘任專任教師數達13,095名，文化相關學門學生人數為437,020人，占國內高等
教育在學學生人數之32.80%，文化相關學門畢業生數為88,517人，約占全國高等教育畢業生數之
28.57%。在高中職文化相關學科方面，學生數為217,364人，占高中職總學生數的比率為27.43%，
畢業生數為73,385人，占高中職總畢業生數的26.92%。

（三）文化與社會

文化與社會主要呈現我國文化資源、文化活動的展現、參與及交流情況。在文化資產方面，

古蹟／歷史建築／聚落／考古遺址／文化景觀數共計2,221處，古物件組達1,496件，傳統藝術／民
俗及有關文物數共計453項。在文化設施數量上，2015年我國文化展演場所總計4,425處，平均每百
萬民眾享有之文化展演場所數為188個。在藝文活動的參與上，全國藝文活動共計舉辦53,908個，
在出席人次方面，2015年則達247,187千人次，平均每萬人享有之藝文活動場次為23場，平均每
人出席藝文活動次數為10.52次，較2014年降低。2015年國立文化相關機關共計30家，總入館人
次為4,223.99萬人次，平均每館入館人次為140.80萬人次，較2014年之143.56萬人次減少，其中
收費入館人次占總入館人次之31.33%，較2014年之30.34%升高。在影視及流行音樂的概況上，
2015年電影上映部數為594部，較2014年增加，臺北市首輪票房為42.04億元，亦較2014年大幅增加
13.38%。而在臺灣地區音樂市場，2015年音樂銷售額約為18.14億元，其中實體唱片銷售較2014年
大幅減少13.56%，而數位音樂市場則大幅增加21.30%，2015年整體音樂銷售金額較2014年成長
2.01%。
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在文化參與率上，本年調查的數據反映過去一年的參與行為，即為2015及2016年的平均狀
況。在過去一年（2015／2016年）民眾在各類型活動參與上，包含電影、電視、廣播、報紙、雜
誌、表演藝術、視覺藝術、博物館及文藝民俗節慶活動的參與率皆較2014／2015年低。在休閒、
文化及教育消費支出上，2015年我國平均每戶家庭消費支出為759,647元，其中休閒、文化及教育
消費支出為73,242元，占消費支出之9.64%，若扣除教育支出及套裝旅遊，平均每戶家庭文化消費
支出為21,537元，較2014年減少3.05%。

整體而言，2015年民眾對文化活動的參與大致上呈現衰退的現象，藝文活動的場次及參與人
次皆減少，國立文化相關機關的參與人次亦降低，2015／2016年各類藝文活動參與率亦較2014／
2015年低，在消費面上，若扣除教育支出及套裝旅遊，文化消費支出金額亦較2014年低。

（四）文化與產業

文化與產業主要呈現我國文化創意產業之發展情形。2015年我國文化創意產業總家數為
62,985家，較2014年成長1.24%，營業額為新臺幣8,339億元，較2014年微幅增加0.57%，外銷占比
則持續維持在10%左右，占我國名目國內生產毛額的比率則下降至4.98%。文化相關產業就業人數
計252,307人，較2014年增加2.76%，占我國總就業人數比重則逐年上升，為2.25%。由上觀之，
在2015年文化創意產業的表現在營業額及就業人數上雖略有成長的狀況，外銷占比亦較2014年增
加，但與其他產業相較，2015年文化創意產業營業額占全國生產毛額（GPD）的比率亦仍持續下
降中。

整體而言，2015年政府對文化支出經費大致上仍呈現微幅增加的現象，尤其是中央政府文化
支出大幅增加，不過民眾在文化活動的參觀與參與則呈現微幅減退的現象。在文化參與方面，全

國藝文活動出席人次呈現近年來首度減少的現象，而最近一年（2015／2016年平均概況）民眾在
各類藝文活動的參與率亦同樣減少；反映在消費上，民眾扣除教育及旅遊支出後，文化相關支出

亦較2014年為低。在產業發展上，文化相關產業的家數、營業額及就業人數雖較2014年增加，但
營業額占全國GDP比重及外銷占比卻仍持續下降。
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2015 Cultural Statistics Abstract
The freedom to participate in cultural and artistic activities and enjoy its positive effects is a basic 

human right, as well as a global universal value. National cultural policies encourage artistic creation and 

promote the cultural participation of all people, and cultural statistics are consequently a crucial tool for 

examining such policy objectives. Moreover, the economic and social aspects of culture have changed 

dramatically in recent years. Apart from paying attention to the essential values of culture, an increasing 

number of countries are regarding culture as a means of development.

Culture refers to the unique ways of life and value systems for social groups; these values are 

usually not directly measurable, although the significance of culture to human society can be presented 

by measuring the behaviors and practices associated with it. Culture is also not immutable; rather, 

it evolves with time and interacts with other cultural expressions through communication. Cultural 

statistics are established on a conceptual basis and a consensus on what constitutes culture, employing 

objective judgments and frameworks to measure various cultural expressions. Through standardized 

definitions, cultural statistics not only possess an international basis for comparison, but are also capable 

of comprehensively reflecting the various phenomena constituting a country's cultural participation. 

Furthermore, the results of these multifarious values can be expressed through the quantitative rationality 

of cultural statistics. Although the abstract and spiritual aspects of cultural values cannot be thoroughly 

measured, cultural statistics can still be used to understand the status of cultural governance and 

participation through scientific and systematic verification, thus possessing positive significance.

Taiwan's Cultural Statistics are based on the 2009 UNESCO Framework for Cultural Statistics and 

the 2012 Framework for Cultural Statistics of the Ministry of Culture, linking the relevant classification 

criteria for international cultural statistics to present overall cultural outlooks such as the social and 

economic aspects of culture. The contents of this book cover the principles of four major fields. "Culture 

and Administration" covers aspects such as government organizations, personnel, resource input, and 

regulations; "Culture and Education" concerns the training of cultural professionals in government, 

schools, and society; "Culture and Society" covers the public's cultural participation and practices; and 

"Culture and Industry" presents the development of cultural and creative industries in Taiwan. The 

following is a summary of the results for the 2015 cultural statistics in Taiwan.

1. Culture and Administration

"Culture and Administration" mainly presents an overview for the organizational structures, 

personnel, funding, and regulation amendments in Taiwan's public and tertiary sectors in 2015. The central 

government's budget for cultural expenditure in 2015 was NT$31,785.08 million, a substantial increase 
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of 13.19% compared to 2014. The proportion of the cultural expenditure budget to the total budget rose 

from 1.47% in 2014 to a historic high of 1.64% in 2015. Cultural expenditure by local governments 

fell slightly to NT$32,608.15 million in 2015, and its proportion to their total budget slightly decreased 

from 3.06% in 2014 to 3.04% in 2015, though it still remained above 3%. Regarding the cultural 

administrative workforce, the Ministry of Culture as well as its affiliated agencies and administrative 

corporations employed 2,284 people in 2015. Combined with the 3,069 people from the culture-related 

central government institutions, the cultural sector involved a total of 5,353 people, indicating a 0.43% 

decrease from the 5,376 people in 2014. The workforce of local governments' Cultural Affairs departments 

increased by 7.55% to 4,415 personnel in 2015. Overall, the central government's cultural expenditure 

funding grew considerably, although the cultural workforce decreased slightly, whereas the local 

governments slightly reduced cultural spending and increased in cultural workers.

2.Culture and Education

"Culture and Education" explains the current talent cultivation conditions and statuses in Taiwan's 

cultural-related sectors. In 2015, a total of 154 colleges and universities offered culture-related courses, 

and up to 13,095 full-time faculty were appointed. A total of 437,020 students enrolled in culture-related 

disciplines, accounting for 32.80% of all higher education students in Taiwan, and a total of 88,157 

students graduated from culture-related disciplines, accounting for 28.57% of all higher education 

graduates in Taiwan. In public and vocational high schools, 217,364 students enrolled in culture-related 

subjects, accounting for approximately 27.43% of all public and vocational high school students. 73,385 

graduates took culture-related subjects; this number accounted for 26.92% of all high school graduates in 

2015.

3. Culture and Society

"Culture and Society" mainly illustrates Taiwan's cultural resources and cultural displays, 

participations, and exchanges of cultural activities. Taiwan's cultural heritage include 2,221 sites with 

monuments, historical buildings, settlements, historical sites, and cultural landscapes, as well as 1,496 

artifacts and 453 items related to traditional and folk art were catalogued. Moreover, 4,425 venues for 

cultural exhibitions and performances were recorded in 2015, with an average of 188 such events per one 

million people. A total of 53,908 arts and cultural activities were held nationwide with 247.187 million 

attendees in 2015, indicating an average of 23 arts and cultural activities per one million people; however, 

the average number of events attended per person was 10.52, which was lower than 2014. In 2015, 30 

national culture-related institutions recorded an aggregated total of 42.2399 million visitors, with each 

institution having an average of 1.408 million visitors, down from 1.4356 million in 2014. The number of 

visitors charged for admission accounted for 31.35% of all visitors, which was higher than that in 2014 

(30.34%). In entertainment and popular music, 594 films were released in 2015, an increase compared 
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to 2014. The first-run box office in Taipei City was NT$4,204 million, indicating a substantial increase 

of 13.38% over 2014. Furthermore, music sales amounted to NT$1,814 million in 2015, with a 13.56% 

decrease in physical album sales compared to 2014, but a substantial 21.30% increase in the digital music 

market. The overall music sales in 2015 were 2.01% higher than 2014.

This year's survey reflects the participation behavior over the past year; that is, the average 

participation in 2015 and 2016. The public's participation in the various types of activities over the past 

year, including film, television, radio, newspapers, magazines, performing arts, visual arts, museums, and 

cultural festivals was lower compared to the year before. The average spending per household in 2015 was 

NT$759,647, of which NT$73,242 was spent on leisure, culture, and education, representing 9.64% of 

the total spending. If education expenditures and travel package tour expenses are excluded, the average 

cultural spending per household was NT$21,537, which is 3.05% less than that of 2014.

On the whole, the participation in cultural activities declined in 2015, with both the numbers of arts 

and cultural activities and their participants decreasing. The number of visitors to national culture-related 

institutions also diminished. The variety of arts and cultural activities in 2015/2016 was also lower than in 

2014/2015. Excluding the spending on education and travel packages, the average cultural consumption 

spending was also lower compared to 2014.

4.Culture and Industry

"Culture and Industry" mainly illustrates the development of the culture and creative industries 

in Taiwan. In 2015, they comprised a total of 62,985 businesses, indicating a 1.24% growth compared 

to 2014; their total revenue was NT$833.9 billion, indicating a slight increase of 1.80% from that in 

2014. The proportion of exports remained at approximately 10%, although its proportion in relation to 

Taiwan's nominal gross domestic product dropped to 4.98%. Employment in culture-related industries 

totaled 252,307 people, a 2.76% increase compared to 2014. This also accounted for 2.25% of the 

overall employment in Taiwan, which displayed a trend of annual increase. Based on these results, the 

performance of the cultural and creative industries showed a slight increase in turnover and employment, 

whereas the share of exports also rose compared to 2014. However, compared to other industries, the 

turnover proportion of the cultural and creative industries in 2015 in relation to the gross domestic product 

(GDP) registered a decreasing trend.

On the whole, the government's cultural spending in 2015 showed a substantial increase, particularly 

in the central government's cultural expenditure. However, public participation in cultural activities 

indicated a slight decline, with the number of participants in national arts and culture activities decreasing 

for the first time in recent years. The public's participation rate in various arts and cultural activities also 

declined in the last year (the average of 2015/2016), which is reflected in the consumption statistics; the 
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public's culture-related spending was also lower in 2014 after excluding education and travel expenditures. 

Moreover, despite an increase in the number of culture-related businesses, turnover, and employment 

compared to 2014, the turnover proportion in relation to national GDP and export shares continued to 

decline.
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